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a r m a n m e l i . i r بگویید آنانی که سران فتنه می دانید، چه کاره هستند؟ 

 مشکلات اقتصادی 
گفت وگــوبه خاطر سران فتنه است!

امیررضا واعظی آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«:       
نگاه سلیقه ای باعث چالش های جدی 

اقتصادی شده است 
   دولت با کوچک سازی منطقی چابک می شود 
   اعتماد مردم با شعار مسئولان باز نمی گردد 

آرمان ملی: »سران فتنه« دو کلمه ای که 
هرگاه از آنها انتقاد می شود، تقصیر را با این جمله 
که »سران فتنه مقصر هستند« از خودشان 
دور می کنند اما به این سوال پاسخ نمی دهند 
سران فتنه که مدعی آن هستند، در کدام بخش 
کشور فعالیت می کنند که توان تاثیرگذاری 
دارند؟ فارغ ازاین موضوع نباید فراموش کرد که 
اصولگرایان دلواپس سال هاست با انگ و اتهام 
زنی به اصلاح طلبان درصدد فریب افکار عمومی 
هستند تا از این طریق بتوانند به جایگاهی 
برسند. حجت الاسلام مجید نصیرایی سخنگوی 
به  واکنش  در  فرهنگی مجلس  کمیسیون 
اظهارات اصلاح طلبان برای توصیف حصر اظهار 
داشت: سران فتنه چند ماه کشور را به آشوب 
کشاندند و علاوه بر ایجاد آسیب های فراوان 
برای کشور باعث شدند خون عده ای ریخته شود 
و دشمن جرات پیدا کند. وی افزود: دقیقاً بعد 
از فتنه سال ۸۸ آمریکایی ها و عوامل شان به این 
نتیجه رسیدند که با تحریم های به قول خودشان 
فلج کننده بر زندگی و معیشت مردم فشار وارد 
می کنند تا عملًا مردم در مقابل نظام و انقلاب 
قرار دهند تا در نهایت نظام و انقلاب را ساقط 
کنند برای همین رفتار سران فتنه عاملی شد تا 
فشارهای مضاعف از سال ۸۸ برای کشور ایجاد 
شود. این نماینده مجلس تصریح کرد: براساس 
همین موضوع امروز اگر در زندگی خیلی از اقشار 
مختلف مردم مشکلات جدی وجود دارد، که 
بخشی از مشکلات اقتصادی مردم و جوانان به 
این تحریم ها مربوط می شود؛ سران فتنه با رفتار 
ظالمانه خود در همه این کمبودها شریک اند. 
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس افزود: 
از رسانه ها، فارغ از رویکردهای متفاوت، گلایه 
دارم رسانه ها باید حقایق را بگویند، در کجای 
عالم با کودتاگران و کسانی که در نظم عمومی 
جامعه اخلال ایجاد کردند به این شکل برخورد 
می شود؟ این نماینده مجلس ادامه داد: امروز 
همه امکانات در اختیار سران فتنه قرار دارد به 
گونه ای زندگی می کنند که انگار نه انگار مرتکب 
چنین جنایاتی شده اند. وی گفت: به نظر من در 
این خصوص کوتاهی شده و اگر فردی کوچه 
بازاری یک هزارم کارهای فتنه گران را انجام 
دهد با چه مجازاتی مواجه می شود؟ چرا نسبت 
به سران فتنه سال هاست که برخوردی صورت 

نمی گیرد؟
  مساله حصر مساله اصلی نیست

وی خاطرنشان کرد: در کشور ما عده ای 
باعث  دادند  انجام  خواستند  که  هرکاری 
فشارهای اقتصادی و تحریم شدند باعث به 
زحمت افتادن مردم شدند و کسی هم به آنها 
نگوید چرا این کار را انجام دادید؟ نصیرایی 
اظهار داشت: وقتی کانون فساد در عالم که رژیم 
صهیونیستی و آمریکا است عده ای را دست 
مایه خودشان قرار می دهند باید در انحراف و 
فساد اینها تردید کرد؟ وی در مورد تقاضای رفع 
حصر برخی جریانات سیاسی از رئیس جمهور 
و اینکه چرا در دورانی که خودشان در قدرت 
بودند چنین کاری نکردند، گفت: مساله حصر، 
مساله ای جانبی است تفکر غرب زده به دنبال 
تغییر در اولویت ها و ایجاد حواشی برای درگیر 
کردن فکر و ذهن دولت است. به همین جهت 
به هیچ عنوان نباید به این موضوعات توجه کرد 
این مساله هم نشات گرفته از خباثت جریان های 
غربگرا و لیبرال است که تاوقتی خودشان در 
و  می کنند  کم کاری  عملا  هستند  قدرت 
خسارت های زیادی را برجا می گذارند و الآن 
که مردم تفکر لیبرال و غرب زده را از قدرت 
کنار زدند شروع می کنند برای مدیران انقلابی 
اولویت درست کردن کار تفکر غیر انقلابی 
ایجاد مانع در مسیر کشور است که این کار را با 
حاشیه سازی و ایجاد مطالبات غیر واقعی انجام 
می دهد. وی افزود: رفع حصر مساله اصلی کشور 
نیست به برکت خون شهدا و رهبری رهبر معظم 
انقلاب و حضور مردم در صحنه ها خوشبختانه 
مملکت ما همه تلاطم ها، فشارها و توطئه ها را 
خنثی می کند و در مسیر خود به پیش می رود 
و قله های عظمت و پیشرفت را یکی یکی فتح 
می کند دولت باید به موضوعات اصلی بپردازد 
اولویت اصلی معیشت اقشار ضعیف جامعه 
است که فشار های اقتصادی کمتر باعث آزار این 
عزیزان شود خوشبختانه دولت هم به خوبی این 

مسیر را دنبال می کند.

گـــزارش

یک سناتور ارشد جمهوریخواه مدعی 
است دولت آمریکا با تب وتاب در حال 
مماشات با روسیه، چین و ایران است، اما 
این کشورها سپس با هم متحد می شوند تا 
به طور جمعی منافع آمریکا را تضعیف کنند. 
»واشنگتن فری بیکن« در گزارشی نوشت 
سناتور »تد کروز« از جمهوریخواهان مخالف 
برجام معتقد است مقامات ارشد دولت 
بایدن در شهادت در کنگره متعهد شدند که 
تحریم های ایران را به شدت اعمال خواهند 
کرد اما بیش از یک سال پس از این وعده ها 
شواهد زیادی وجود دارد که نشان می دهد 
آن ها به کنگره آمریکا دروغ گفته اند.طبق 
این گزارش، »نیکلاس برنز« سفیر آمریکا 
در چین و »رامین طلوعی« دستیار وزیر امور 
خارجه آمریکا در امور اقتصادی و بازرگانی، 
هر دو در جریان جلسه استماع تاییدیه 
سنا در اواخر سال گذشته در مورد اجرای 

تحریم های ایران تحت فشار قرار گرفتند.

ویـــژه
ادعاهای سناتور جمهوریخواه 

درباره ایران

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات مجلس 
یازدهم که در اسفند 9۸ تحت شرایط و موقعیت 
آن زمان و با حضور حداقلی مردم برگزار شد و در 
نهایت اصولگرایان پیروز انتخابات شده و کرسی  های 
بهارستان را از آن خود کردند؛ این انتظار می رفت 
که این مجلس بتواند حداقل در راستای عمل به 
وعده های خود گام بر دارد. اما چند ماهی بیشتر 
طول نکشید تا مشخص شود این مجلس نیز چندان 
نخواهد توانست عملکردی باب طبع جامعه داشته 
باشد و در راستای حل مشکلات مردم قدم بردارد. 
نوع نگرش ها به حوزه های تاثیر گذار در جامعه، 
تفاوت نگاه ها به نیازهای مردم و... نشان داده که 
اساسا مجلس یازدهم بر اساس آنچه منویات خود 
است عمل می کند و چندان دقت نظری به آنچه 
مردم می خواهند ندارد. چنان که عدم توجه به 
وعده های اقتصادی و حتی نداشتن طرحی برای 
حل این مشکلات و صد البته طرح صیانت از فضای 
مجازی نشان دهنده و موید همین امر است. حال 
قریب به دو سال از عمر مجلس با این رویکرد گذشته 
و باید منتظر ماند و دید که ادامه روند به کدام سمت 
و سو خواهد بود و چه نتیجه ای از این مجلس حاصل 

خواهد شد. 
  عدم تحقق وعده ها

دو سال از پیروزی اصولگرایان در انتخابات مجلس 
یازدهم گذشته و مجلس یازدهم حالا به نیمه راه 
رسیده است. حال این پرسش در اذهان عمومی 

جامعه پیش آمده که اساسا مجلس توانسته در عمل 
به وعده ها به ویژه وعده های اقتصادی موفق باشد و 
آیا اساسا در آینده از این مجلس به عنوان مجلسی 
موفق در تاریخ سیاسی ایران نام برده خواهد شد؟ 
نگاهی به نوع رویکرد و عملکرد مجلس یازدهم نشان 
می دهد که این مجلس نه تنها نتواسته به وعده های 
خود در حوزه های مختلف عمل کند بلکه حتی به 
مرزهای عمل به این وعده ها نیز نرسیده است. این در 
حالی است که پیش از روی کارآمدن مجلس یازدهم 
اصولگرایان شعارهای پر طمطراقی می دادند که اگر 
مجلس یازدهم را از آن خود کنند با تصمیمات و 
عملکردهایشان وضعیت اقتصاد و معیشت مردم را 
بهبود خواهند بخشید و در راستای توسعه و پیشرفت 
کشور قدم بر خواهند داشت. اما پر واضح است که 
با نگاهی گذرا به روند عملکردی مجلس می توان 
دریافت که مجلس یازدهم بیش از عمل به سخن 
گفتن و وعده دادن مشغول بوده است. هر چند که 
طرح ها و مصوباتی هم که در این مجلس به تصویب 
رسیده بچز چند مورد چندان عملیاتی و در راستای 
حل مشکلات مردم نبوده است. بسیاری معتقدند 
مجلس یازدهم عملکردی مثبت و موثر در جهت 
حل مشکلات و امور جاری کشور نداشته اند. این در 
حالی است که خود نمایندگان این رویکرد را ندارند 
و عملکرد خود را مثبت و مفید می دانند. البته اگر 
بخواهیم به برخی مسائلی که باعث شده تا مجلس 
یازدهم پس از قریب به دو سال کار به اینجا برسد 

اشاره کنیم می توان به مسائل مختلف و متفاوتی 
اشاره کرد. در این راستا شاید مهم ترین مساله ای که 
حتی در وعده های نمایندگان نیز به چشم می خورد 
بحث مسائل اقتصادی بود که بهارستان نشینان 
نشان دادند. اما به رغم وعده های پر زرق و برق 
اقتصادی برنامه چندان مدونی برای حل مشکلات 
اقتصادی جامعه ارائه نداده اند. مجلس یازدهمی ها 
که با انتقادات شدید به دولت روحانی کار خود را 
آغاز کردند هنوز هم پس از گذشت قریب به دو 
سال نتوانستند طرح اقتصادی مهمی را در جهت 
بهبود وضعیت اقتصادی جامعه تصویب کنند که 
همین مساله باعث شده تا بسیاری آن را مهم ترین 
نقطه ضعف مجلس بدانند و حتی بسیاری از خود 
نمایندگان نیز نسبت به این رویه منتقد باشند. 
نکته مهم دیگر بحث عدم شفافیت این مجلس 
است که از بد حادثه این موضوع نیز جزو وعده  های 
یازدهمین مستاجران بهارستان بوده است. بسیاری 
از نمایندگان از همان ابتدا بحث شفافیت در آراء 
نمایندگان را مطرح کردند و بنا بر این بود که از 
همان ابتدا این طرح مورد تصویب مجلس قرار گیرد 
تا هر نماینده ای به زعم خود پاسخگوی عملکردش 
در مجلس باشد. اما از آنجا که به قرائت برخی طرح 
شفافیت جلوی برخی لابی گری ها را می گرفت این 
طرح نیز مثل مجلس دهم کم کم کم رنگ شده و به 
محاق فراموشی رفت. چنانکه اخیرا نیر گفته شد 
احتمالا به طور کل از دستور کار مجلس خارج خواهد 

شد تا یکی دیگر از وعده  های مجلس یازدهمی ها 
محقق نشود. 

  از عدم استیضاح تا طرح صیانت
برخی معتقدند مجلس یازدهم تا کنون بیش 
از آنکه در متن قرار بگیرد و عملکردی مبتنی بر 
وعده ها در جهت حل مشکلات کشور داشته باشد 
بیشتر در حاشیه بوده و اگر هم به سمت برنامه یا 
هدفی قدم برداشته نتوانسته آن را به طور درست و 
دقیق به انجام برساند. شاید بتوان یکی از مهم ترین 
مصوبه های این مجلس را طرح حمایت از افزایش 
جمعیت قلمداد کرد البته تا به امروز نیز افزایش 
محسوسی روی تولد و افزایش باروری نداشته است. 
از طرف دیگر اصولگرایان مجلس دهم را به مجلس 
در اختیار دولت می خواندند که توانایی نظارت و 
اعمال اختیار و قانون بر دولت را ندارد اما اکنون 
می بینیم که مجلس یازدهم نیز همین رویه را طی 
کرده و صرفا نقش حمایتی از عملکردهای دولت 
را ایفا می کند. نمونه شاخص و بارز این مساله نیز 
نوع عملکرد وزرای کار، صمت و اقتصاد است که به 
اذعان خود نمایندگان بارها و بارها امضاهایی برای 
استیضاح این وزرا جمع شد اما مجلس به دلیل آنچه 
عده ای آن را ناتوانی در استیضاح می خوانند از این نوع 
عملکردها با اغماض از آن گذر کرد و استیضاح را به 
آینده احاله داد. با این حال یکی از پر سرو صداترین 
عملکردهای مجلس طرح  صیانت از فضای مجازی 
بود که واکنش منفی اغلب اقشار جامعه و حتی مردم 
عادی را به همراه داشت. طرحی که موجبات نگرانی 
قشر قابل توجهی از جامعه که معیشت و کسب و کار 
خود را از فضای مجازی و شبکه  های اجتماعی دنبال 
می کنند را فراهم آورده است. هر چند در این مجلس 
طرح های دیگری از جمله طرح »اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران« نیز 
به تصویب رسید که البته با چندان واکنش مثبتی از 
سوی بازار های مختلف مالی نداشت اما به هر صورت 
به عنوان عملکردی در کارنامه مجلس یازدهم ثبت 
شد. مباحثی مثل عملکرد انتقاد آمیز در حوزه 
بررسی بودجه 1401، عدم برنامه ریزی برای مهار 
تورم و... نیز باعث شده تا بسیاری از کارشناسان 
و صاحبنظران چندان امیدی به عملکرد مجلس 
یازدهم نداشته باشند و جامعه نیز چندان به رقم 
خوردن تغییرات از سوی این مجلس در راستای 
بهبود وضعیت خود دل نبندد. حال باید دید مجلس 
یازدهم در دو سال و اندی باقی مانده از عمر خود چه 
خواهد کرد. اساسا این رویکرد و روند خود را ادامه 
خواهد داد یا شاهد تغییر روندها و ریل گذاری ها در 

دو سال آینده خواهیم بود.

آرمان ملی- سهیل ثابت: نگاهی 
به شرایط اقتصادی و معیشتی جامعه 
نشان می دهد که مردم چندان وضع 
معیشتی مناسبی ندارند و در شرایط 
بغرنجی به سر می برند. این در حالی است 
که دولت هم که با شعار تغییر به نفع مردم 
و بهبود معیشت روی کارآمده بود آنطور که باید نتوانسته عملکرد 
چندان موفقی داشته باشد. لذا به نظر می رسد اگر که مسئولان 
می خواهند اعتماد کاهش یافته مردم را نسبت به روندهای موجود 
احیا و بازیابی کنند باید در وهله نخست فکری به حال معیشت 
مردم کنند. در این راستا برای بررسی عملکرد اقتصادی دولت 
و راهکارهای بازیابی اعتماد عمومی »آرمان ملی« با امیررضا 
واعظی آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا به گفت وگو پرداخته است 

که می خوانید. 
  با توجه به نارضایتی های به خصوص اقتصادی جامعه 
و تاکیدات بر لزوم حل مشکلات مردم، عملکرد شش ماهه 

دولت را چگونه ارزیابی می کنید؟
اظهار نظر در ارتباط با این دولت و دولت های گذشته فارغ از 
بحث ها و جریانات سیاسی باید منصفانه و عادلانه ارزیابی شود. هر 
دولتی میراثی از یک سری تخریب ها برای دولت بعد می گذارد و 
متاسفانه شاهدیم که دولت آقای رئیسی فارغ از جریانات و تعصبات 
سیاسی میراث دار یک فضای ملتهب اقتصادی است. لذا برای اینکه 
آرامش را بر قرار کند نیازمند یکسری سازوکارهای خاص خودش 
است. اقتصاد کشورما به لحاظ ساختاری بیمار است و همواره 
گفتیم برای اینکه اقتصادمان در یک فرایند منطقی قرار بگیرد 
و بتوانیم از این فرایند و فرصت های اقتصادی بهترین استفاده را 
ببریم اول از همه باید درصدد اصلاح ساختار معیوب اقتصادی بر 
آییم. هر دولتی هم که روی کارآمده همواره سعی کرده اقتصاد را 
وصله پینه کند و به سمت اینکه ریشه ای به این موضوع بپردازد 
نرفته است. طبیعی است که مردم ما هم در کوتاه مدت نتیجه گرا 
هستند و فکر می کنند که وقتی دولتی آمد باید ظریف چندماه همه 
چیز را دگرگون کند. در حالی که این اتفاق نمی افتد. البته همه 
دولت ها در کشورمان هشت سال فرصت داشتند و در این مدت هر 
۸ سال را فرصت سوزی کردند و نتوانستند به درستی این مشکلات 
و چالش هایی که در حوزه اقتصاد به ویژه مشکلاتی که در حوزه 
تولید است را مورد تحلیل و ارزیابی قرار دهند. یکی از شاخص  های 
رشد اقتصادی در یک کشور تولید است. اما تا کنون چقدر به تولید 
توجه کردیم، به چالش هایش اهمیت دادیم و مراقبت کردیم. نگاه 
سلیقه ای باعث شده تا امروز در حوزه اقتصاد با چالش های جدی 
مواجه باشیم. در موضوع چشم انداز 20 ساله یا برنامه های 5 ساله 
توسعه من تا به امروز ندیدم دولتی بر اساس برنامه 5 ساله به طور 
جد جلو برود. هر دولتی روی کار آمده برنامه 5 ساله را به چالش 
کشیده است. در حالی که اگر همین برنامه های 5 ساله با توجه به 
استفاده از نیروهای مستعد و کارآمدی که تجربه، دانش و تعهد را 
داشتند محقق می شد امروز انتظار نداشتیم که بعد از شش ماه از 
دولت آقای رئیسی بپرسیم که در حوزه اقتصادی چکار کرده است. 
در حالی که منصفانه این است که مسیری که برای اصلاح امور در 
نظر گرفته شده در آن مسیر درست حرکت می شود یا خیر. وقتی 
بحث مالیات می شود همه می گویند چرا مالیات اما وقتی بحث 
فرار مالیاتی می شود همه می گویند که چرا پیگیری نمی شود. 
البته من همین بحث ها را با همین زاویه در دولت آقای روحانی 
و احمدی نژاد نیز کردم. البته شش ماه در یک دولت زمان قابل 
توجهی برای عملکرد است و حتما نباید ۸ سال بگذرد تا به عملکرد 

دولت بپردازیم. 
  بسیار مطرح شده که برای اصلاح اقتصاد کشور باید 
به سمت جراحی های بزرگ حرکت کنیم و برخی مقامات 
اقتصادی نیز بر این مهم صحه گذارده اند؛ ازدیدگاه شما 

شرایط فعلی وقت مناسبی براین کار است؟
 معتقدم امروز دقایق در کشور در حوزه اقتصاد، سیاست، 
فرهنگ و مسائل اجتماعی برایمان ارزشمند است. تاکی 
می خواهیم زمان سوزی کنیم و فرصت را از دست دهیم. با این 
حال اقتصاد چیزی مثل خم رنگرزی نیست که داخل خم بکنیم در 
بیاوریم و بگوییم اقتصاد درست شد. بلکه اقتصاد ساز و کار علمی 
دارد. برای اینکه اقتصاد کشور را به سمت تحول ببریم همواره 
باید دولت را به سمت اینکه یک شرایط مناسب را در این اقتصاد 
به هم ریخته شده مهیا کند تا بتواند پانسمان ها، مسکن ها و بعد 
جراحی های خود را داشته باشد سوق دهیم. نمی توانیم به یکباره 
به سراغ جراحی اقتصادی برویم چرا که تبعات سنگینی را برای 
نظام اقتصادی کشور خواهد داشت. لذا اول باید بسترهای لازم را 
فراهم کنیم تا بتوانیم به سمت و سویی برویم که هم رضایت مردم 
را فراهم آوریم و هم جیب اقتصادی دولت و مردم شرایطی را پیدا 
کند که مردم احساس آرامش کنند. الان فکر می کنم که درست 
است هر از چندی اخبار ناخوشایندی از افزایش قیمت برخی از 
کالاها به گوش می رسد و دولت هم مدعی است که برای پیگیری 
نظارت می کند. اما باید گفت که نظارت کار بسیار سختی است و 
دولت به تنهایی نمی تواند از پس این کار بر آید. دولت اینقدر قدرت 
ندارد که بر همه امور نظارت داشته باشد. حضور مردم در فضای 
اقتصادی کشور این فضا را فراهم می کند که ظرفیت های اقتصاد 
مردم کمک کند و نظارت ها را بیشتر کند. باید بر اساس قانون 
اساسی که می گوید اقتصاد ایران مبتنی بر اقتصاد خصوصی، دولتی 
و تعاونی اداره شود به این سمت برویم که بخشی از اقتصاد را بر 
اساس اصل 44 خصوصی و کوچک سازی کنیم. دولت با کوچک 
سازی منطقی چابک می شود و حرکت های رو به رشد اقتصادی اش 

شکل می گیرد. 
   بسیار مطرح می شود که باید به مردم و مطالبات آنها 
برگشت و اعتماد کاهش یافته میان جامعه و مسئولان را 

بازیابی کرد؛ راهکار این مساله را در چه می بینید؟
این بحثی فرهنگی است که متولیان فرهنگی ما در عرصه های 
مختلف برخی موفق و برخی ناموفق بوده اند. از آن زمانی که سال 
5۸ و 59 فضای امام و رهبری بود و مردم در بطن بودند 4 نسل 
گذشته و ما تا به امروز 4 نسل ده ساله را گذراندیم و اینها باید با 
یک متر و معیار منصفانه و منطقی جلو می آمده است. اگر بخشی 
از مردم گلایه دارند، گلایه شان از مسئولان ناتوان از گذشته تا به 
امروز است. عملکرد مسئولان نتیجه اعتماد است. نتیجه شعارهایی 
که داده شده باعث اعتماد خواهد بود. شعار خوب است ولی شعاری 
باید داده شود که با شرایط امروز قابلیت انجام داشته باشد. درست 
است که شفاف سازی و پاسخگویی منجر به اعتماد سازی است 
ولی این شفافیت و پاسخگویی باید در کنار خود عملکرد داشته 
باشند عملکرد مثبت حاصل پاسخگویی و شفاف سازی است. لذا 
اگر بنا باشد که شفاف سازی باشد اما در کنار آن عملکردی نباشد 
که مردم را قانع کند منجر به اعتماد سازی نخواهد شد. لذا باید هر 
کسی در هر جایگاهی که قرار دارد عملکردش قابلیت اندازه گیری 
داشته باشد. به نحوی که مردم احساس کنند در این حوزه اتفاقاتی 

افتاده است.

یک دلواپس دیگر، ادعای رد شده کریمی قدوسی را تکرار کرد: 

 بازهم دروغ؛ این بار ادعای 3 جاسوس! 
   ظریف: دروغ است، جز خدمت ازمتهم شدگان به جاسوسی ندیدم

آرمان ملی – مطهره شفیعی: سمتی که دارند به اصطلاح 
نماینده مردم است! رای مردم هر رای اقلیتی بود سبب شد تا بتوانند 
به ساختمان هرمی شکل مجلس راه پیدا کنند اما مشخص نیست 
چرا گام در مسیر خلاف خواست ملت می گذارند و اظهاراتی دارند 
که سبب نارضایتی اکثریت می شود. تنها دلواپسان هستند که بعضا 
از اظهارات نمایندگان همفکر خودشان خشنود می شوند. برخی از 
نمایندگان دلواپس مانند احمدی نژاد حاضر به هر اقدامی هستند 
تا دیده شوند به عنوان نمونه اکنون که فضای مذاکرات هسته ای و 
برجامی گرم است، حرف هایی می زنند تا خودنمایی کنند. دلواپسان 
خارج پارلمان در دولت روحانی تلاش زیادی کردند تا اتهامات واهی 
به اعضای تیم مذاکرده کننده وارد کنند که یک نمونه آن ساخت 

سریال گاندو و پخش آن بود. 
  چهار جاسوس به روایت یک دلواپس

شهریور سال 96 بود که جواد کریمی قدوسی رئیس وقت هیات 
تحقیق و تفحص از وضعیت افراد دوتابعیتی و دارای گرین کارت در 
حوزه مسئولان و مدیران ارشد و شناسایی خلأهای قانونی در این 
زمینه گفت: »در حالی دفتر رئیس جمهور وجود جاسوس در تیم 
مذاکرات را انکار می کند که تا کنون هویت چهار جاسوس حاضر 
در تیم مذاکرات برای ما محرز شد که سه جاسوس فراری و از ایران 
خارج شدند.« وی با بیان اینکه این چهار نفر جاسوس بودند و هر 
کدام یک کار مهم بر عهده داشتند، افزود: »در راس این چهار 
جاسوس، سیروس ناصری قرار داشت. ناصری هفته ای یک بار 
از لندن به تهران می آمد و آقایان چهار میلیون تومان پول بلیت 
هواپیمای وی را پرداخت می کرد. حق ایاب و ذهاب و حق مشاوره 
هم می گرفت و بر می گشت به لندن. نفر دوم لایه پنهان مذاکرات، 
فردی به نام آقای مشکور بود. تا بحال کسی اسم وی را نشنیده 
است. این فرد 2 تابعیتی ایرانی- فرانسوی است. وی مشاور حقوق 
بین الملل تیم مذاکره بود که قرار بود چارچوب توافق را براساس 
حقوق بین المللی تنظیم کند.« وی با بیان اینکه فرد سوم آقای 

شعبانی 35 ساله است، گفت: »وی مسئول رسانه ای و اطلاع رسانی 
تیم مذاکرات بود که جریان رسانه ای داخل و دیگر کشورها را 
هماهنگ می کرد. کریمی قدوسی افزود: »این فرد تحصیلکرده یک 
دانشگاه جاسوس پرور انگلیس بود. آن دانشگاه معروف است که هر 
فردی در آن درس می خواند، بدون استثنا عضو »ام آی سیکس« 
)سازمان اطلاعات و جاسوسی انگلیس( است.« کریمی قدوسی 
با بیان اینکه نفر چهارم عبدالرسول دری اصفهانی است، گفت: 
وی کارشناس خبره و برجسته و مسئول میز انگلیس در وزارتخانه 
خزانه داری آمریکا بود. وی گفت: دری اصفهانی چهار گذرنامه 
داشت. ایرانی، انگلیسی، آمریکایی، کانادایی. در نهایت نیز او فیلمی 
که پیش از این رسانه های تندرو مخالف دولت بارها پخش کرده 
بودند را به نمایش گذاشت و مدعی شد: دو مستند توسط سازمان 
اطلاعات سپاه تهیه و در کمیسیون امنیت پخش شد در این فیلم ها 
دری اصفهانی به دادن اطلاعات محرمانه و همکاری با سرویس های 

اطلاعاتی غربی متهم شده است
  یک کریمی قدوسی دیگه درمجلس

روز گذشته دلواپس دیگری به تکرار ادعاهای کریمی قدوسی 
پرداخت و گفت: به سه دلیل عمده با برجام و مذاکره ای که در دولت 
قبل انجام شد مخالفیم و به آن نقد داریم و به همان سه دلیل هم با 
مذاکره کنونی نیز موافق هستیم. محسن زنگنه گفت: در تیم مذاکره 
کننده قبلی افرادی سست عنصر وجود داشت که از مجموع شش نفر 
تیم مذاکره کننده در نهایت سه نفر از آنها جاسوس غربی ها بودند 
و متاسفانه شخص وزیر امور خارجه هم به آنها اعتماد کرده بود، اما 
در تیم مذاکره کننده فعلی افرادی قوی، با روحیه انقلابی و جهادی 

و مقتدر ظاهر شدند. 
  ظریف قبلا پاسخ داده است 

مشخص است سریال گاندو واتهام4جاسوس در تیم مذاکره قبلی 
یک بسته تخریبی است و با برنامه تهیه و اجرا می شود. اتهام زنندگان 
به ظریف و تیم هسته ای دولت قبل جریانی است که از امضای برجام 

تا به امروز سنگین ترین جنگ روانی را با دو کلید واژه »نفوذی ها« 
و »دوتابعیتی ها« پیش برده است. جواد ظریف، وزیر امور خارجه 
ایران در شهریور 9۷ در برابر ادعاهای مطرح شده از سوی جواد 
کریمی قدوسی درباره ی وجود جاسوس در تیم مذاکره کننده 
هسته ای که فصل دوم سریال گاندو هم بر اساس آن ساخته شده، 
گفته بود: چهار نفری که آقای کریمی قدوسی نام بردند یا از سوی 
دستگاه های دیگر به ما معرفی شدند یا براساس شناخت از گذشته 
از آنها استفاده کردیم و من جز خدمت از آنها در مذاکرات ندیدم. 
من مسئول روابط دیگر آنها نیستم و آنها هم در هیچ یک از مذاکرات 
خصوصی نبودند و تنها در جلسات تخصصی حضور داشتند…آقای 
محمدعلی شعبانی هم در مذاکرات نبوده و به عنوان کمک در روابط 
عمومی از ایشان استفاده می شد. عربستان سعودی میلیون ها دلار 
برای روابط عمومی خرج می کند و از شرکت های صهیونیستی 
استفاده می کند، اما ما از ایرانیان که بزرگ ترین سرمایه مان در خارج 
هستند استفاده کردیم. من بین خودم و خدا باید شهادت دهم کما 
این که برای مقامات قضائی هم شهادت دادم ایشان)دری اصفهانی( 
نقش موثری در تامین منافع ملی داشت. ظریف در ادامه طعنه ای 
سنگین به دلواپسان ضد برجام زد و یادآور شد: »آمریکا شکست 
خورده و نتوانسته از برجام به نفع خود استفاده کند لذا از برجام 
خارج شده، در حالی می گفتند که آنقدر برجام از ایران به نفع ایران 
است که خارج نمی شود ولی خارج شد، چون برجام خوب نوشته 
شده بود و خوب کارشناسی شد.« محمدجواد ظریف درواکنش به 
سریال گاندو هم تاکید کرد که اطلاعات سپاه جایی است که سریال 
»گاندو« را علیه من ساخته است. فروردین سال جاری هم جواد 
ظریف، وزیر امور خارجه ایران با انتشار بخشی از آیه ی 1۷ سوره ی 
رعد به حاشیه سازی های سریال گاندو واکنش نشان داد که متن 
کامل ترجمه این آیه  قرآن به شرح زیر است: »خداوند از آسمان آبی 
فرستاد؛ و از هر درّه و رودخانه ای به اندازه آنها سیلابی جاری شد؛ 
سپس سیل بر روی خود کفی حمل کرد؛ و از آنچه )در کوره ها،( برای 
به دست آوردن زینت آلات یا وسایل زندگی، آتش روی آن روشن 
می کنند نیز کف هایی مانند آن به وجود می آید - خداوند، حق و 
باطل را چنین مثل می زند!- امّا کف ها به بیرون پرتاب می شوند، ولی 
آنچه به مردم سود می رساند ]= آب یا فلز خالص[ در زمین می ماند؛ 

خداوند اینچنین مثال می زند!« 

ظاهرا طرح صیانت از کابران فضای مجازی به یک موضوع 
پیچیده در مجلس تبدیل شده است. اکثریت جامعه با این طرح 
مخالف است اما نمایندگانی هستند که بی توجه به مخالفت 
مردم تاکید دارند که این طرح باید هر چه زودتر تصویب و 
اجرایی شود. برخی دیگر از نمایندگان هم مخالف هستند. یک 
نماینده مجلس با اشاره به روند بررسی طرح حمایت از کاربران 
فضای مجازی گفت: کلیات این طرح هفته آینده در کمیسیون 
مشترک بررسی و پس از تصویب به جزئیات پرداخته می شود. 
احمدحسین فلاحی درباره احتمال غیبت مجدد مخالفان 
طرح در نشست کمیسیون و به حد نصاب نرسیدن اعضا برای 
رأی گیری اظهار داشت: اکثریت اعضای کمیسیون طرفدار 
طرح هستند و تعداد مخالفان زیاد نیست. وی در مورد ایراداتی 
که توسط مرکز پژوهش های مجلس مطرح شده، اضافه کرد: 
این موارد مورد بررسی قرار می گیرد و حل می شوند هرچند 
ممکن است همه ایرادات مورد قبول اعضای کمیسیون هم 

نباشد.

تغییر مواضع برخی در قبال عملکردهای دولت های مختلف 
قابل توجه است. یک دولت به ناکارآمدی متهم و دولت دیگر 
تبرئه می شود. معیار این سنجش عملکردی دولت ها برای 
بسیاری نامشخص است. امام جمعه مشهد می گوید: میدان 
اقتصاد در کشور ما، میدان توسعه عدالت خواهد بود چراکه مردم 
ما خواهان حذف تمام رانت ها و زیاده خواهی ها هستند. خاصیت 
سیاسی جامعه ما در آینده، توسعه مقاومت در استکبارستیزی 
است. مردم دارند مقاوم بار می آیند. ۸ سال دفاع مقدس مردم ما 
را مقاوم کرد و امروز مقاومت به جایی رسیده است که رزمندگان 
ما دشمن را تا سر 10متری مرز اسرائیل عقب راندند و از آنجا، 
در حال جنگ با استکبار هستند. آیت ا... علم الهدی ادامه داد: 
همچنین تحریم ها مردم ما را از نظر اقتصادی مقاوم کرده 
است و الان در برابر تمام مشکلات معیشتی و فراز و نشیب های 
اقتصادی، مردم ما مقاوم اند. همه این ها زمینه ساز ظهور امام 
زمان است. این انقلاب سکوی حرکت و حضرت بقیه ا...)عج( 

است. 

سفرهای احمدی نژاد به تدریج در حال تبدیل به یک موضوع 
قابل بحث می شود. ابتدا در دوبی حاشیه های زیادی ساخت، 
به ترکیه رفت و حالا می خواهد به سوئیس برود. نماینده 
ادوار مجلس و فعال سیاسی اصلاح طلب، می گوید محمود 
احمدی نژاد به عنوان یک ایرانی حق دارد که از کشور خارج 
شود و اجازه فعالیت به او خدشه ای به قوانین موجود وارد 
نمی کند، اما باید مسئولان پاسخ بدهند که چرا در قبال سایر 
مقامات و فعالان سیاسی این آزادی وجود ندارد و آن ها هر روز 
با محدودیت های بیشتر مواجه می شوند. مرتضی الویری اظهار 
داشت: صدور مجوز خروج به محمود احمدی نژاد جهت شرکت 
در اجلاس های بین المللی و یا سفر های شخصی خارجی کار 
پسندیده ای است، زیرا هر فرد ایرانی حق دارد آزادانه از کشور 
خارج شود. قطعا سفر های خارجی احمدی نژاد نیز خدشه 
قانونی ندارد. وی گفت: تنها کسانی نباید اجازه خروج از کشور 
را داشته باشند که در محاکم قضائی محکوم شده و قصد فرار 

از کشور را دارند. 

    
 غیبت هم بکنید

صیانت را تصویب 
می کنیم

 مردم دارند
  مقاوم بار
 می آیند

 احمدی نژاد 
 حق خروج آزادانه

 از کشور را دارد

    مشکلات اقتصادی مردم فراموش شد؟

»آرمان ملی« عملکرد قریب دو سال مجلس را بررسی می  کند:
مشكلات اقتصادی درحاشيه 

- طرح صيانت و فرزندآوری در متن!
 


